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La crisi provocada per la pan-
dèmia del coronavirus ha posat 
entre les cordes els petits negocis 
de serveis no essencials. Alguns 
han suportat el temporal, mentre 
d’altres han hagut d’abaixar per-
sianes davant la impossibilitat de 
cobrir sous, lloguers i altres des-
peses. Però la parada obligatòria 
de l’activitat també ha estat un 
revulsiu per alguns establiments, 
que han apostat per reinventar-se 
i adaptar-se al nou context. Hem 
parlat amb dos comerciants i dos 
restauradors de Montcada i Rei-
xac sobre l’efecte de la Covid-19 
en la seva activitat.

Restauració.  Juan García, propie-
tari del bar Júpiter, a l’avinguda 
de la Unitat, va ser dels primers 
a tancar i dels últims a reobrir. En 
els seus 25 anys al front del nego-
ci, mai havia tancat durant més de 
dos mesos. “Som tres treballa-
dors i he hagut de seguir pagant 
els autònoms i altres despeses; 
una mitjana de 3.000 euros 
al mes sense poder aixecar la 
persiana”, explica. En tenir local 
propi, García no ha hagut de fer 
front a cap lloguer. La suspensió 
de la taxa de terrasses per part de 
l’Ajuntament també ha suposat 
una petita ajuda, tot i que García 
ha preferit no ampliar taules per 
garantir les mesures de seguretat. 

Reinventar-se. Andrea Leiva, que 
regenta el bar Montcata Vins de 
Can Sant Joan des de fa 5 anys, 
ha aprofi tat l’aturada per repen-
sar el negoci. “Ja feia temps que 
volia fer un canvi per trobar 
l’equilibri entre la feina i la vida 
personal”, explica Leiva, qui ha 
demanat un prèstec a l’Institut de 
Crèdit Ofi cial (ICO) per sufragar 
els deutes generats durant el pe-
ríode d’inactivitat i per reformar 

el local amb l’objectiu que pugui 
encabir una programació d’acti-
vitats culturals –des de concerts 
fi ns a tallers i exposicions–, que 
fi ns ara estaven molt limitades per 
l’espai. “Encara estic acabant de 
perfi lar la idea, però tinc clar 
que vull un projecte vital més 
adaptat al que sóc”, diu Leiva, 
persona amb inquietuds socials i 
artístiques, vinculada al teixit as-
sociatiu del barri.

Emprenedora. A principi d’any, 
Eli Montero va decidir muntar La 
Moguda Familiar,  un espai de tro-
bada per acompanyar les famílies 
en la criança dels fi lls. Poc després 
de començar les obres de reforma 
d’un local al carrer Major, es va 
declarar l’estat d’alarma. “Em 
van agafar totes les pors, però 
vaig decidir seguir i adaptar-me 
a les circums tàncies”, explica 
Montero, que ha incorporat la 
venda de joguines i roba infantil, 
preveient que els tallers familiars 
trigaran a arrencar. “Vaig aixe-
car persiana el 8 de juny i, de 
moment, les vendes van molt 
bé”, remarca aquesta educadora 
en el lleure, il·lusionada per crear 
una xarxa de famílies interessada 
en un oci familiar alternatiu.

Tancament.  Després de 10 anys 
funcionant amb benefi cis i una 
clientela estable i fi del, l’agència 
de viatges B de Travel Brand, al 
carrer Major, va tancar portes el 
30 de març. “L’allau de cancel-
lacions i la incertesa del futur 
del sector no ens van deixar cap 
altra opció”, explica la respon-
sable Laura Díez, que ara aboca 
els seus esforços a l’Scape Room 
que  regenta a Mas Rampinyo 
amb dos socis, la seva germana i 
el seu cunyat. Després d’estar tres 
mesos tancat, el negoci ha reobert 
amb bones perspectives.

Actualitat
laveu.cat

Els petits negocis lluiten per sobreviure 
i alguns aprofi ten per reinventar-se
Després de dos mesos d’aturada, alguns establiments abaixen persianes i d’altres, les obren i alguns es plantegen introduir canvis
Laura Grau/ Pilar Abián | Redacció

REOBERTURA COMERCIAL
La suspensió de la taxa de terrasses per part 
de l’Ajuntament ha suposat un cert alleujament 
per als bars i restaurants

EFECTES DE LA COVID-19
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Juan García, del bar Júpiter, ha reobert el negoci amb una prioritat clara, garantir la seguretat dels treballadors i la clientela davant de possibles contagis

Eli Montero ha obert un espai de trobada familiar al carrer Major, que també té una part de botiga, amb jocs de taula, joguines i roba per a nadons

Andrea Leiva regenta el bar Montcata Vins des de fa cinc anys Laura Díez, davant del local del c.Major on tenia l’agència de viatges
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La parada obligatòria 
de l’activitat també ha 
estat un revulsiu per a 
alguns establiments

‘Vaig aixecar persiana el 
8 de juny i, de moment, 
les vendes van molt bé’, 
diu Eli Montero

Actualitat
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PROHIBICIONS
• Deixar les caques dels gossos i altres 

animals a les zones enjardinades.
• Que els animals orinin en el mobiliari 

urbà, en els fanals de l’enllumenat públic 
i en les rodes dels vehicles.

OBLIGACIONS DE QUI PORTA L’ANIMAL
• Portar bosses per recollir les caques 

i una ampolla amb aigua específica 
per a la dilució dels pipis.

• Retirar les caques de la via pública, 
recollint-les en bosses i dipositant-les 
a les papereres o contenidors de resta. 

• Diluir els pipis per tal de netejar els llocs 
i elements afectats.

SANCIONS
Segons la llei 5/2020, de 29 d’abril
• Infraccions lleus: de 300 euros fins 

a 3.000 euros;
• Infraccions greus: de 3.001 euros fins 

a 9.000 euros, 
• Infraccions molt greus: de 9.001 euros 

fins a 45.000 euros.

AL·LEGACIONS A L’ORDENANÇA
• El termini de presentació de d’al·legacions 

finalitza el 21 de juliol

AVIAT ENTRARAN EN VIGOR LES MODIFICACIONS DE LA NORMA
INFORMA’T

NOVETATSORDENANÇA REGULADORA 
DE LA PROTECCIO I TINENÇA D’ANIMALS

ATENCIÓ PRESENCIAL AMB CITA PRÈVIA

• És obligatori l’ús de mascaretes.

• Netegeu-vos les mans amb el gel 
hidroalcohòlic que trobareu a l’entrada.

• Respecteu la senyalització.

• Mantingueu la distància de seguretat.

• Ajusteu-vos a l’horari de la cita.

• Atenció individualitzada, acompanyants 
només en casos imprescindibles.

MESURES DE SEGURETAT QUE CAL SEGUIR PER ACCEDIR

 Oficina d’Atenció Ciutadana (OAC)
(de 9 a 14 h)
Tel. 935 726 474
oac@montcada.org

 Serveis Socials
(de 9 a 14 h)
Casa de la Vila, 935 753 430
Espai Cultural Kursaal, 934 451 889
serveissocials@montcada.org

 Oficina Local d’Habitatge
(de 9 a 14 h)
Tel. 935 726 496
habitatge@montcada.org

 Servei de Promoció Econòmica
i Ocupació (de 9 a 14 h)
Tel. 935 648 505
promocioeconomica@montcada.org

 OAD- Oficina d’Atenció a les Dones - SIAD 
(de 8 a 14 h)
Tel. 670 020 577/ 935 651 122
oficinadona@montcada.org

 Regidoria d’Esports (de 9 a 14 h i dilluns, 
dimarts i dijous, també de 16 a 19 h)
Tel. 935 650 999
esports@montcada.org

 OMIC- Oficina Municipal d’Atenció
a les Persones Consumidores
(de 9 a 14 h)
Tel. 678 031 766

 Biblioteca Elisenda de Montcada
(dilluns, dimecres i divendres, de 16 a 20 h,
i dimarts i dijous, de 9 a 13 h)
Tel. 934 925 959
b.montcada.em@diba.cat

 Biblioteca Can Sant Joan
(de dilluns a dijous, de 16.30 a 20 h,
i divendres, de 8.30 a 12 h)
Tel. 935 751 901
b.montcada.csj@diba.cat

 Museu Municipal Montcada
(de 8 a 14 h)
Tel. 610 144 499
museumunicipal@montcada.org

Demaneu cita prèvia
als telèfons de cada servei.

Retalla el llistat i penja’l per tenir la informació a mà!

La informació telemàtica continua en els telèfons i adreces electròniques en els horaris indicats.

Montcada Il·lusió Responsabilitat

#MiRemcapalfutur
www.montcada.cat
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PÀG. 7

NISSAN
El comitè es nega a signar la primera 
acta de la comissió que negocia l’ERO
de les plantes catalanes

PLE DE JUNY

Aprovat el Pla de Sanejament destinat 
a redreçar les fi nances del consistori
El document, que ha rebut el suport del PSC, inclou diferents mesures per reduir el deute des d’ara i fi ns que acabi l’actual mandat

El president de l’Àrea Econòmica, Gerard Garrido, durant l’exposició d’un dels punts de la sessió plenària virtual que es fa fer el 25 de juny
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L’Ajuntament ha fet un pas més 
en la línia de redreçar la seva 
difícil situació fi nancera. Al Pla 
Econòmic Financer 2019-2020 
impulsat pel govern –ECP i 
ERC– , s’ha afegit ara un Pla 
de Sanejament que també va 
rebre al Ple de juny el suport 
del principal grup de l’oposició, 
el PSC, mentre Cs va decidir 
votar en contra. Els socialistes 
consideren que, davant l’actual 
conjuntura, cal col·laborar amb 
el govern per recuperar les ar-
ques mentre que el grup taronja 
opina que el Pla de Sanejament 
condicionarà el pressupost de 
tot el mandat.

“Avui aprovem un instrument 
de planifi cació i gestió fi nan-
cera a llarg termini que ha de 
servir per resoldre la situació 
econòmica adversa”, va expli-
car el president de l’Àrea Econò-
mica, Gerard Garrido (ERC). 
El Pla es fonamenta en una 
anàlisi sobre l’origen del dese-
quilibri que presenta la Treso-
reria municipal, que arrenca 

Pilar Abián | Redacció

El govern aprova la 
sol·licitud d’un crèdit 
de 2,5 milions per 
equilibrar la Tresoreria

del 2014-2015, quan l’anterior 
executiu –PSC i CiU– va pa-
gar part de les expropiacions 
forçoses de zones verdes a uns 
particulars amb diners de la 
caixa, provocant la pèrdua del 
marge de maniobra fi nancera 
de l’Ajuntament. Per redreçar la 
situació, a banda de les mesures 
destinades a equilibrar ingressos 
i despeses establertes en el Pla 
Econòmic Financer, el govern 
sol·licitarà un crèdit a 10 anys 
més un de carència per valor de 
2,5 milions d’euros. 
“Això ens permetrà fer front 
a les despeses diàries, reduir 
el préstec a curt termini i bai-
xar a la meitat les pòlisses i el 
confi rming que actualment 
pugen a 8 milions d’euros”, va 
explicar Garrido. Aquest punt 
també va ser aprovat, tot i que 
amb l’abstenció dels grups de 
l’oposició. El PSC va preferir 
esperar a conèixer quina serà la 
quota a pagar abans de pronun-
ciar-se defi nitivament. L’execu-
tiu entén que aquesta operació 
solament serà viable i sosteni-
ble si es mantenen les mesures 
defi nides en el Pla Econòmic 
Financer i el seguiment de les 
projeccions establertes en el Pla 
de Sanejament fi ns al 2023.
 
Evolució positiva. Segons l’infor-
me presentat pel govern muni-

cipal, les directrius aplicades en 
l’execució del pressupost 2019 
han posat de relleu una millora 
substancial del romanent de Tre-
soreria quantifi cada en valors 
absoluts per import de 3 milions 
d’euros i resultant un increment 
positiu percentual del 45,44% 
respecte l’exercici del 2018.
El tancament del pressupost de 
l’any passat també constata una 
evolució positiva en comparació 
amb els dos exercicis anteriors. 
Malgrat que el deute de la cor-
poració continua sent elevat, 
situant-se al 2019 en més de 26 
milions d’euros (65,2%), és in-
ferior al límit fi xat del 75% dels 
seus ingressos corrents.

L’executiu va informar al plena-
ri que s’han reobert al públic els 
parcs infantils i els de salut. Tam-
bé, equipaments com Montcada 
Aqua, la piscina d’estiu o les aules 
d’estudi i de consulta de la Biblio-
teca Elisenda. Amb atenció indivi-
dual i cita prèvia, torna a haver ac-
tivitat presencial a l’OMIC, l’Espai 
Cultural Kursaal, l’Hotel d’entitats 
de Can Sant Joan, el Centre Obert 
i el Centre Bon Dia de Càrites, en-
tre d’altres.
Al mes de juliol, arrencarà el pro-
grama ‘Cultura en marxa’ que 
inclou projeccions de cinema 
cada divendres –canviant setma-

nalment d’ubicació– i actuacions 
musicals en directe els dissabtes, 
al parc de l’antiga cerveseria.

Acords econòmics. En relació amb 
la pandèmia, el Ple va aprovar que 
no es liquidarà la taxa per ocupa-
ció de la via pública a bars i res-
taurants des de l’inici de l’estat 
d’alarma i fi ns a fi nal d’any. La 
decisió implicarà que l’Ajuntament 
deixarà d’ingressar aproximada-
ment 50.000 euros. Un altre dels 
acords del plenari va ser destinar 
10.000 euros del pressupost del 
2020 al Pla de xoc i reactivació 
econòmica del teixit comercial | PA

L’executiu dona compte de les darreres 
mesures preses en relació amb la pandèmia
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El Ple acorda reclamar un Pacte d’Estat 
La sessió de juny, celebrada el dia 25, va donar llum verda a dues mocions, una consensuada pels grups i l’altra, presentada pel PSC
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DRET A L’HABITATGE

El preu mig de lloguer d’un habitatge a Montcada se situa per sobre dels 800 euros

Laura Grau | Redacció

El Ple del mes de juny va apro-
var per unanimitat una moció 
per demanar un Pacte d’Estat pel 
Dret a l’Habitatge. El document, 
consensuat pels grups del govern 
–ECP i ERC– i el PSC, i que 
s’ampliarà amb aportacions de 
Cs, manifesta que l’habitatge és 
fonamental en la lluita contra les 
desigualtats, agreujades a causa 
de la pandèmia de la Covid-19.
La moció demana, entre d’altres 
mesures, la cooperació de totes 
les administracions implicades 
per fer possible aquest Pacte 
d’Estat; aplicar una nova morà-
toria dels desnonaments i prorro-
gar, com a mínim, sis mesos els 
contractes de lloguer; impulsar la 
construcció d’habitatges de lloguer 
social; potenciar la rehabilitació 
energètica; reconvertir els habitat-
ges en mans de la SAREB i grans 
tenidors en habitatges per a famí-
lies vulnerables i regular i contro-
lar els preus de lloguer.

Opinions La regidora d’Habi-
tatge, Jessica Segovia (ECP), va 

defensar “la necessitat que els 
municipis liderin una estra-
tègia conjunta amb la resta 
d’administracions per impul-
sar canvis estructurals que ga-
ranteixin el dret a la vivenda”. 
Per la seva banda, el portaveu 
d’ERC, Jordi Sánchez, va cri-
ticar l’escalada de preus de llo-
guer que està vivint Montcada i 
que obliga molts veïns a marxar 
fora i va posar sobre la taula el 
problema de les ocupacions, “un 
fenomen derivat de la falta de 
solucions al problema exis-
tent”, va dir. 

Pel que fa l’oposició, Andrés 
Iruela (PSC) va reclamar al go-
vern de l’Estat i de la Generalitat 
“més recursos per fomentar la 
creació d’un parc públic d’ha-

bitatge de lloguer que posi fre 
a l’especulació”. La portaveu 
de Cs, Ana Pellicer, va donar 
el seu suport a la moció però 
va demanar la incorporació de 
dues mesures relacionades amb 
“l’increment del parc públic 
d’habitatge de lloguer social i 
el canvi del model d’accés a la 
vivenda protegida per al llo-
guer assequible”.

Moció del PSC. El Ple va aprovar 
un altre text, promogut pels soci-
alistes, vinculat també a l’habitat-
ge, que demana a la Generalitat 
l’aixecament de la suspensió de 
la presentació dels ajuts destinats 
a minimitzar l’impacte econòmic 
i social de la Covid-19 en els llo-
guers de l’habitatge habitual. El 
govern català va prendre aquesta 
decisió de forma cautelar a fi nal 
de maig davant l’allau de sol-
licituds rebudes amb la intenció 
d’analitzar si els fons transferits 
pel govern d’Espanya, 14,5 mi-
lions d’euros, eren sufi cients per 
donar resposta a les peticions re-
budes. “Aquests ajuts s’han de 

reactivar de forma immediata i 
ser complementats amb recur-
sos propis de la Generalitat si 
fos necessari”, va dir el portaveu 
del PSC. La moció va comptar 

amb el suport d’En Comú Podem 
i Cs. ERC es va abstenir, ente-
nent que per solucionar el proble-
ma cal fer canvis estructurals i no 
només ajuts al lloguer.

Els grups reclamen 
a les administracions 
que uneixin esforços 
per garantir el dret a 
l’habitatge
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La comissió que negocia l’Ex-
pendient de Regulació d’Ocu-
pació (ERO), que pot propiciar 
el tancament de les plantes de 
Zona Franca, Sant Andreu de la 
Barca i Montcada, va començar 
el 30 de juny el mes de trobades 
entre empresa i sindicats per es-
tablir el procediment d’execu-
ció de l’expedient. 
La companyia preveu el comiat 
massiu de prop de 3.000 treba-
lladors directes i una afectació 
de més de 20.000 llocs de feina 
indirectes que depenen de l’ac-
tivitat productiva a Barcelona.
L’assemblea de treballadors 
convocada després de la prime-
ra reunió va rebutjar signar la 
primera acta. La propera con-
vocatòria s’ha fi xat per al 6 de 
juliol. 
“La nostra resposta és con-
tundent: Nissan no es tanca i 
exigim un futur per a la com-

panyia a Barcelona. No pen-
sem negociar compensacions 
econòmiques”, han reiterat 
fonts del comitè central que de-
nuncien “mala fe” per part de 
la multinacional que “ha fi xat 
només quatre reunions du-
rant el mes de juliol, que són 
el mínim legal”.

Mantenir el centre tècnic. L’únic 
canvi que ha reconegut la compa-
nyia fi ns ara és la intenció de sal-
var el Centre Tècnic de la Zona 
Franca, on treballen al voltant de 
300 persones –xifra que només 
representa un 10% de la planti-
lla–, a més de mantenir el centre 
de recanvis d’El Prat, amb un cen-
tenar més d’empleats. Descomp-
tant aquests treballadors, la xifra 
total d’acomiadaments se situa en 
les 2.600 persones.

Incompareixença al Parlament. 
Els directius de la companyia a 

Europa, Ginlucca De Fichy, i del 
desmantellament de les plantes a 
Barcelona, Frank Torres, es van 
negar a assistir a la comissió parla-
mentària convocada el 29 de juny 
per donar explicacions sobre el 

tancament. La cambra estudia 
emprendre accions perquè com-
pareguin de forma obligatòria i 
exigeixen que la direcció de la 
multinacional assumeixi aques-
ta responsabilitat i no incorri en 

desobediència. La companyia 
nipona, però, es nega a fer-ho 
entenent que no té cap obliga-
ció i, encara menys, quan ja 
s’ha iniciat el procediment de 
l’ERO global. 

NISSAN

Lluís Maldonado | Pla d’en Coll

El comitè, amb el suport de l’assemblea de treballadors, rebutja signar la primera comunicació pública després de reunir-se amb l’empresa

Comença el compte enrere per negociar 
l’ERO que preveu acomiadaments massius
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Uns 300 treballadors de les plantes de Barcelona van participar l’1 i el 2 de juliol en una protesta davant la seu de Renault a Los Cerros, Cantàbria
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Salva Serratosa (ERC) fa cinc 
anys que és regidor de l’Ajun-
tament. A l’anterior mandat ja 
es va fer càrrec d’Esports, re-
gidoria que continua presidint 
juntament amb la de Comerç i 
Turisme.

Comencem parlant d’aquest 
últim àmbit. Una de les deci-
sions que ha generat més debat 
ha estat el trasllat provisional 
del mercat dels marxants al Pla 
d’en Coll. Era inviable mante-
nir-lo en l’espai habitual?
Amb la fase 1 del desconfi nament 
necessitàvem una superfície qua-
tre vegades més gran que el que 
ocupava al centre per ubicar totes 
les parades, per això vam decidir 
mantenir només les d’alimenta-
ció. Amb la fase 3, l’espai s’havia 
de duplicar i vam decidir, junta-
ment amb els paradistes, traslla-
dar-lo al Camí de la Font Freda. 
De moment, el canvi ha estat 
positiu, segons les sensacions que 
ens han traslladat els paradistes.
Montcada Centre Comerç vol 
garanties per escrit que l’activi-
tat tornarà al seu emplaçament 
un cop acabi la pandèmia.
El Decret ja ho recull així, que 
el canvi és temporal. No podem 
tornar a l’antiga ubicació fi ns que 
no es puguin garantir totes les 
mesures de seguretat. Entenem 
la preocupació expressada per 
l’MCC, per la pèrdua d’afl uència 
de públic el dia de mercat, i estem 
buscant una manera d’incentivar 
el sector que n’ha resultat afectat.
Hi ha opcions que Montcada 
torni a tenir a mig termini un 
mercat municipal?

Ara per ara, no. Aquesta possibi-
litat necessitaria d’algun inversor 
interessat i no és el cas.
L’Ajuntament té dades sobre 
l’impacte de la COVID en el sec-
tor del comerç i la restauració? 
Crec que els efectes de la pan-
dèmia es faran palesos més en-
davant. Ara tothom està fent un 
esforç per reprendre la normali-
tat, però hi ha molta incertesa. 
Hi ha negocis que han estat més 
de dos mesos paralitzats i aquest 
llast l’aniran arrossegant durant 
temps.
Quines accions es faran per po-
tenciar aquests sectors?
Hem creat la Taula d’emergèn-
cia econòmica local, amb repre-
sentants de les associacions de 
comerciants i de tots els grups 
municipals. Ens reunim cada 
setmana. Una de les primeres ac-
cions ha estat fer un Pla de xoc 
i reactivació econòmica del teixit 
comercial que preveu un total de 
14 mesures. Algunes ja s’han po-
sat en marxa, com la suspensió 
de la taxa de terrasses a bars i res-
taurants fi ns a fi nal d’any i d’al-
tres, encara estan pendents de 
desenvolupar. La capacitat eco-
nòmica de l’Ajuntament és molt 
limitada, això vol dir que hem de 
cercar solucions imaginatives per 
ajudar el comerç de proximitat, 
que ha fet un esforç molt gran 
durant la pandèmia. Ara, més 
que mai, es mereix tenir el suport 
de tota la ciutadania.
Parlem d’esports. Acabem de 
viure un fi nal de temporada 
atípic. Lligues sense acabar, 
equipaments tancats… Quan 
tornarà la normalitat?
És complicat avançar cap data. 

Hem obert equipaments per fer 
entrenaments però no sabem quan 
començaran les competicions ni en 
quines condicions, si amb públic o 
sense. La decisió no la prendrem 
nosaltres, ens vindrà de dalt. El 
que és segur és que no serà una 
temporada com les de sempre.
Enguany no hi haurà gala de 
l’esport. Els equips que han 
a c o n s e g u i t 
l’ascens seran 
homenatjats 
l’any vinent?
Crec que no 
tindria sentit 
esperar tant. 
Estem valorant 
fer el reconeixement enguany, en-
cara que sigui en petit comitè, di-
rectament amb cada club.
La temporada d’estiu també 
està afectada per la pandèmia. 

Com va l’afl uència de públic a 
la piscina?
De moment, ens movem a l’en-
torn de la vuitantena d’usuaris 
tot i que, per aforament, podrí-
em arribar al 40%, el que serien 
unes 200 persones. Al fi nal, hem 
optat per establir uns horaris que 
ens permetin garantir els protocols 
de seguretat. A primera hora, fi ns 

a les 11.30h, 
només hi ha els 
infants del casal 
d’estiu i l’espor-
tiu. Després, 
la instal·lació 
s’obre al públic 
en general fi ns 

a les 15h i de 16.30 a 20h. Durant 
l’hora i mitja que resta tancada, es 
procedeix a les tasques de desin-
fecció. Per evitar focus de contagi 
també hem suprimit les hamaques 

i les dutxes dels vestidors, que es-
tan tancades.
Tot just ara s’acaba d’aprovar 
la compra de la nova gespa per 
als camps de futbol. Quan està 
previst instal·lar-la?
L’objectiu és que la intervenció 
ja estigui feta a principi d’agost. 
Així els clubs que vulguin iniciar 
la pretemporada, ho podran fer.
Es podran encabir tots els 
equips que hi ha a la localitat 
a les instal·lacions disponibles? 
Com sempre, serà complicat, so-
bretot, en el cas dels esports de 
sala, ja que tenim un dèfi cit d’instal-
lacions i això ens limita. Les entitats 
no poden créixer com voldrien. En 
cas que la xifra d’equips augmenti, 
haurem de fer servir les pistes co-
bertes de les escoles per acollir en-
trenaments, tot i que no és l’opció 
que més agrada els clubs.

ENTREVISTA A SALVA SERRATOSA
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Salva Serratosa, a les instal·lacions de la piscina municipal, que aquest estiu viu una temporada atípica amb una limitació del seu aforament

‘Encara no sabem si la 
temporada esportiva 
començarà amb públic 
a les instal·lacions’

Pilar Abián | Redacció

‘El comerç de proximitat ha fet un gran 
esforç i es mereix tot el nostre suport’
L’edil, del grup d’ERC, és per segon mandat consecutiu el responsable d’Esports i, des del 2019, també de Comerç i Turisme

Ara, amb informació de l’activitat
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El mercat torna a recuperar totes 
les parades en la nova ubicació
En general, paradistes i públic valoren positivament el canvi, encara que plantegen aspectes a millorar

PLA D’EN COLL

Bones vibracions en l’estrena del 
Camí de la Font Freda com a es-
pai provisional del mercat ambu-
lant dels dimecres. Després de les 
dues primeres setmanes al nou 
emplaçament, tant paradistes com 
usuaris valoren que disposi de 
zona d’aparcament per als mar-
xants i la clientela i que garanteixi 
un espai prou ampli per instal·lar 
la totalitat de la setantena de pa-
rades mantenint les distàncies de 
seguretat establertes en el marc de 
la pandèmia de la Covid-19. 
“L’accés és millor per als ca-
mions perquè podem descar-
regar les mercaderies sense 
cap problema”, assenyala Juan 
Molina, paradista de fruita. 
Un dels inconvenients, però, és l’ab-
sència d’ombra al llarg del recorre-
gut i el primer dia també ho va ser 
la manca de lavabos, dèfi cit que 
l’Ajuntament ja ha subsanat instal-
lant un parell de cabines químiques, 
una a la cantonada amb el carrer 
Girona i l’altra, amb Alacant. Els 

paradistes de roba també pensen 
que la venda de fruita s’hauria 
d’ubicar al fi nal del traçat per ga-
rantir el trànsit de públic al llarg 
del mercat.

Pendents de la caixa. Si bé les va-
loracions inicials sobre l’espai són 
bones, el més important per als 
marxants és mantenir les vendes. 
“Si venc, m’encantarà estar 

aquí però, si el negoci no fun-
ciona, voldré tornar al centre” 
comenta Carolina Mesa, propie-
tària d’una parada de roba.
Entre la clientela, hi ha divisió 
de parers. Àngel Escolar, veí del 
carrer Santiago, prefereix que el 
mercat es quedi al Pla d’en Coll: 
“Al centre hi ha molts inconve-
nients com no poder treure el 
cotxe del gual i la difi cultat dels 

serveis d’emergència per acce-
dir als carrers afectats en cas 
de qualsevol tipus d’accident”. 
En canvi, Eugenia Rodríguez, 
que també viu al nucli antic, és 
més partidària de mantenir-lo 
en aquest espai. “La nova ubi-
cació no està malament, però 
cal buscar alguna alternativa 
perquè el centre de Montcada 
tingui vida”, opina.

Sílvia Alquézar | Pla d’en Coll

El mercat dels dimecres es va estrenar al Camí de la Font Freda el 24 de juny i, tot i ser un dia festiu, va tenir força afl uència de públic
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Oberta la connexió entre els 
carrers Barberà i Medinaceli
Resta pendent l’estabilització d’un talús i la instal·lació d’una barana a les escales

MUNTANYETA DE LA FONT PUDENTA

L’Ajuntament enllestirà propera-
ment les obres de connexió dels 
carrers Barberà i Medinaceli, a la 
Muntanyeta de la Font Pudenta, 
amb la instal·lació d’una barana a 
l’escala que salva el desnivell del 
terreny, la hidrosembra i l’estabi-
lització d’un talús, on l’existència 
de terres de licorella –un mate-
rial inestable– fa necessària una 
intervenció especialitzada. Amb 
aquestes actuacions, que encara 
s’han de licitar, es donarà per fi -
nalitzada una reforma que dona 
resposta a una reivindicació his-
tòrica de l’AV del barri. 
“Aquest projecte ha estat resul-
tat d’una feina ingent, iniciada 
al 2016, que ha requerit una 
llarga tramitació”, ha explicat 
el president de l’Àrea d’Urbanis-
me, Jordi Sánchez (ERC), satisfet 
de contribuir a la cohesió terri-
torial del barri. L’Ajuntament ha 
convocat una assemblea veïnal 
el 7 de juliol (local AV, 19h) per 

valorar el projecte. Tot i que les 
obres no estan acabades, els car-
rers es van obrir al trànsit rodat i 
al pas de vianants el 22 de juny. 
“No hem volgut esperar més 
perquè hi havia certa pressa en 
què estigués operatiu per part 
dels veïns”, ha remarcat l’edil. 

Novetat. La presidenta de l’AV 
de la Font Pudenta-Muntanyeta, 
Yolanda Gutiérrez, ha celebrat 
la reobertura dels carrers, “ja 

que suposa la fi  de l’aïllament 
d’una part del barri i del perill 
que suposava que els vehicles 
haguessin de recular”. La re-
presentant veïnal traslladarà a 
l’Ajuntament les queixes recolli-
des pel que fa, sobretot, a la nova 
ubicació dels contenidors, que 
s’han canviat de lloc perquè el 
camió d’escombraries pugui fer 
el seu buidatge més comodament 
i donar la volta sense fer marxa 
enrera.

Laura Grau | Redacció

Un mes després de la concen-
tració convocada per La Taula 
per la Salut per reclamar que 
tornin l’atenció presencial i els 
serveis habituals als centres 
d’atenció primària del muni-
cipi, el col·lectiu convoca una 
nova manifestació pel centre 
de Montcada el proper 16 de 
juliol. L’objectiu de l’acció és 
continuar reclamant que es 
reverteixin les retallades sani-
tàries que van deixar el muni-
cipi sense sense servei nocturn 
d’urgències al juliol del 2011.
 
Atenció primària. De moment, 
les visites als CAP del muni-
cipi continuen supeditades a 
la decisió del facultatiu. Els 
pacients hi han de contactar 
via telefònica o telemàtica i el 
professional sanitari valora si 
l’atenció requereix o no assis-
tència presencial. L’ICS consi-
dera que, ara per ara, aquest 
és el mètode més efi caç. Els 
usuaris poden contactar amb 
els CAP via telèfon (Montca-
da, 935 750 544; Les Indianes, 
935 752 601) o bé a través del 
web ics.gencat.cat.

El 16 de juliol, 
concentració 
en defensa de la 
sanitat pública
Pilar Abián | Redacció

Quinze mesos després del seu 
inici, les obres de connexió entre 
els carrers Bosc, a Can Sant Joan, 
i Oristà, a Vallbona, han quedat de-
fi nitivament acabades. L’actuació 
l’ha sufragada el Consorci del 
Besòs i suposa un pas endavant 
en la millora de la cohesió i la mo-
bilitat entre ambdós barris a través 

d’una plataforma de formigó per 
a vianants d’1,80 metres que dis-
posa d’una barana de protecció 
d’acer. Les obres també han inclòs 
l’arranjament de la rotonda del 
tram fi nal del carrer Bosc. La inter-
venció s’inaugurava ofi cialment el 
2 de juliol, en el moment de tancar 
aquesta edició | PA

Un nou passeig entre els carrers Bosc i 
Oristà connecta el municipi amb Vallbona

L’Ajuntament ha convocat per al 7 de juliol una assemblea amb els veïns per valorar el projecte
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HORARI: de dilluns a diumenge 
en dues franges horàries*:
• Matí de 11.30 a 15 h
• Tarda de 16.30 a 20 h
*Descans d’hora i mitja per desinfectar els vestidors i les zones d’estada i de pas

MESURES DE SEGURETAT:
• Aforament limitat a 200 persones per garantir la separació 

d’un metre i mig. Aquesta xifra pot variar en funció de l’evolució 
i les directrius de les autoritats sanitàries sobre la Covid-19.

• Gel hidroalcohòlic a l’entrada per desinfectar les mans i el calçat.
• L’ús de taules, cadires i d’hamaques no està habilitat, a excepció 

de les de la zona interior i/o terrassa del bar.
• Els vestidors es podran usar, però no les dutxes.

PREUS DE L’ENTRADA:
• 4,08 € (majors de 6 anys) per a cadascuna de les franges horàries.
• El pagament només es podrà fer amb targeta de crèdit (no s’accepta 

efectiu).
• Amb l’abonament de temporada, mensual o de 10 banys, es podrà 

accedir lliurement en les dues franges horàries d’obertura, 
tenint sempre en compte l’aforament.

• Per conèixer prèviament l’aforament, podeu trucar al 935 726 476.

DE LA ZONA CENTRE
OBERTA FINS AL 13 DE SETEMBRE

PISCINA D’ESTIU 

Propera creació de la Taula 
de civisme i convivència
El govern municipal vol implicar entitats i veïns en el manteniment de l’espai públic

PROPOSTA

L’Ajuntament ha anunciat la cre-
ació de la Taula de civisme i con-
vivència, un espai de participació 
amb entitats i ciutadania per tre-
ballar de manera conjunta i con-
sensuada propostes per millorar 
la convivència i fent front comú 
en la lluita contra l’incivisme. 
L’equip de govern portarà l’apro-
vació de les bases de l’òrgan de 
participació ciutadana al Ple del 
mes de juliol, que es farà el dia 23.
Per al regidor de Ciutadania i 
Serveis Municipals i Via Pública, 
Juan Carlos de la Torre (ECP), 
aquesta és una de les grans apos-
tes del mandat.  “Volem afavo-
rint el diàleg entre els diferents 
agents implicats en les accions 
relacionades amb el civisme i 
la convivència ciutadana”, ha 
dit l’edil. 

Fronts oberts. Un cop acabat el 
confi nament, el govern ha tornat 
a impulsar la campanya contra 
l’abandonament dels volumino-

sos al carrer, iniciada a principi 
d’any. Una altra prioritat és aca-
bar amb les defecacions d’ani-
mals de companyia a la via pú-
blica. Amb aquest objectiu, el Ple 
d’abril va aprovar per unanimitat 
la modifi cació de l’ordenança per 
tal d’incrementar les sancions 
contra els propietaris, entre d’al-
tres mesures.
“Som conscients que l’obliga-
ció de preservar l’espai públic 
és del consistori però també és 

imprescindible i fonamental la 
col·laboració i participació de 
la ciutadania per actuar amb 
major efi càcia contra l’incivis-
me”, opina el responsable de Ser-
veis Municipals. L’edil protago-
nitza un video que l’Ajuntament 
ha difós a través de les xarxes 
explicant els costos que assumeix 
el consistori per mantenir l’espai 
públic i recordant que hi ha un 
servei de recollida de volumino-
sos gratuït.

Pilar Abián | Redacció

El regidor de Serveis Municipals, en una imatge de la campanya conscienciadora feta pel consistori
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Societat
laveu.cat/societat

MIREU EL VIDEOCLIP A ‘LAVEU.CAT’ 

500 GRÀCIES!
Mig miler de persones han participat en el video 
‘L’aire és ple d’amor’, promogut per Montcada 
Comunicació per donar la benvinguda a l’estiu 

Sílvia Alquézar | Can Sant Joan
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ESCOLA D’ADULTS

La direcció destaca la implicació del professorat i l’alumnat per seguir el tercer trimestre en línia, malgrat les difi cultats  

El centre fa un balanç positiu del curs, 
tot i la manca de recursos telemàtics 

L’Escola d’Adults de Montcada, 
amb 460 alumnes, ha fi nalitzat el 
curs 2019-2020, marcat pel confi -
nament per la Covid-19, fent un 
balanç positiu. La seva directora, 
Adela Gràcia, ha destacat la im-
plicació del professorat i l’alum-
nat per seguir telemàticament el 
tercer trimestre, tot i la manca de 
recursos. “La majoria del nos-
tre alumnat no disposa de dis-
positius telemàtics ni de con-
nexió a internet per fer classes 
en línia, però hem aprofi tat al 
màxim les poques eines que te-
níem, com els mòbils i el what-
sapp, per enviar i retornar les 
tasques”, ha dit Gràcia, qui ha 
denunciat la falta de suport per 
part del Departament d’Educació 
durant tota la 
crisi sanitària. 
“Les escoles 
d’adults hem 
estat les grans 
o b l i d a d e s , 
perquè ja ens 
van advertir 
que la prioritat eren els centres 
de primària i secundària”.
Malgrat les difi cultats, els estu-
diants del Graduat en Educació 

Secundària (GES), els de prepa-
ració per a les proves de grau 
mitjà i superior i els dels cursos 
d’informàtica i d’anglès han se-
guit majoritàriament el ritme aca-
dèmic, però pel camí s’ha quedat 
sobretot l’alumnat dels grups 
d’alfabetització i d’acollida, for-
mats per unes 140 persones, la 
majoria gent gran o bé nouvingu-
da. “Estem contents pels resul-
tats, però no estàvem preparats 
per fer classes en línia amb la 
població estrangera o la de més 
edat”, lamenta Gràcia.

Curs vinent. En previsió de l’apa-
rició de rebrots de la Covid-19, 
l’Escola d’Adults vol adquirir or-
dinadors per treballar en millors 
condicions en el cas que hi hagi 

un nou confi na-
ment i les classes 
passin a ser tele-
màtiques. “Ens 
hem de prepa-
rar per si torna 
a passar. Al nou 
alumnat que 

s’està inscrivint li estem dema-
nant que ens faciliti un correu 
electrònic perquè tot sigui més 
fàcil”, ha expressat la directora.

D’altra banda, els centres d’adults 
han proposat a la Generalitat la 
possibilitat que el pròxim curs 
sigui semipresencial per a l’alum-
nat amb l’objectiu de facilitar la 
compaginació dels estudis amb la 
vida laboral. En l’actualitat, s’ha 
de complir un 80% d’assistència 
a les classes per poder tenir dret 
a ser avaluat. 

El pròxim 15 de juliol fi nalitza-
rà el primer període d’inscripció 
a l’Escola d’Adults per al curs 
vinent, durant el qual s’han pre-
sentat poques sol·licituds. El pro-
cés es reprendrà a partir de l’1 
de setembre i es podrà fer tant 
per via telemàtica com presenci-
al.  “Normalment, la majoria 
d’inscripcions les rebem des-

prés de l’estiu”, explica la direc-
tora, qui confi a que enguany es 
cobreixen totes les places oferta-
des: “En època de crisis, com va 
succeir el 2008, la gent aprofi ta 
per formar-se davant la manca 
d’ofertes laborals”. Tota la infor-
mació sobre l’oferta formativa de 
l’Escola d’Adults es pot consultar 
a la seva pàgina web.

La preinscripció a l’Escola d’Adults es podrà fer telemàticament fi ns al 15 de juliol i a partir de l’1 de setembre, de forma presencial i en línia

Adela Gràcia, directora: 
‘Les escoles d’adults 
hem estat les grans 
oblidades durant la crisi’

Les EBM no han pogut celebrar aquest any la festa per donar a conèixer els projectes educatius

AR
XI

U
/ S

ÍL
VI

A 
AL

Q
U

ÉZ
AR

La preinscripció a les Escoles 
Bressol Municipals per al curs 
vinent ha experimentat una da-
vallada respecte l’any passat. Els 
cinc centres de titularitat públi-
ca –Can Casamada, Font Fre-
da, Mitja Costa, Can Sant Joan 
i Camí del Bosc– han rebut un 
total de 120 sol·licituds, quedant 
encara 72 places vacants, de les 
quals 51 corresponen al grup de 
P2, 8 al de P1 i 13, al de nadons.
Segons fonts de la Regidoria 
d’Educació, la conjuntura pro-

vocada per la Covid-19 ha tingut 
molt a veure en la baixada de 
preinscripcions. “La precarie-
tat econòmica de nombroses 
famílies, la incertesa davant 
l’evolució de la pandèmia o 
la difi cultat en la recerca de 
la informació sobre el procés 
de preinscripció poden haver 
infl uït en la disminució de la 
demanda del servei”, considera 
la regidora d’Educació, Jessica 
Segovia (ECP). La impossibilitat 
de fer la campanya de difusió del 
procés de preinscripció i dels pro-

jectes educatius a causa del con-
fi nament, que inclou les portes 
obertes i la festa conjunta de les 
EBM, també pot haver estat un 
altre dels motius en el descens de 
demanda.  L’oferta de places en-
guany es pot veure condicionada 
per les noves mesures de preven-
ció i seguretat, que afectarien tant 
a la distribució dels espais com les 
ràtios de les aules. La Generalitat 
encara ha de confi rmar el nombre 
d’alumnes per classe i si permetrà 
obrir els grups per als infants de 
0 a 1 any.

EDUCACIÓ DE 0 A 3 ANYS

Els cinc centres públics reben 120 sol·licituds, quedant encara 72 places vacants

La inscripció a les escoles bressol 
baixa per la incertesa de la Covid-19

Sílvia Alquézar | Redacció
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DEIXALLERIA MUNICIPAL 
MONTCADA I REIXAC

HORARI:

  De dimarts a divendres, de 9 a 13.30 h
i de 16 a 19 h

  Dissabte, de 9 a 13.30 h

MESURES DE SEGURETAT OBLIGATÒRIES:

  Portar guants i mascareta

  Mantenir la distància de protecció
de 2 metres

  Realitzar la descàrrega en un màxim
de 30 minuts

Els usuaris hauran de dipositar els seus 
residus als contenidors corresponents

  Només podrà haver quatre vehicles a la 
vegada a la instal·lació. En cada vehicle no 
podrà haver més de 2 ocupants

2 m

x4

x2

Cita prèvia obligatòria - Tel. 935 644 157

Montcada Il·lusió Responsabilitat

#MiRemcapalfutur
www.montcada.cat

NOVA 
UBICACIÓ

Nou espai per garantir 
les mesures de seguretat 
i aforament.

Els dimecres hi haurà 
aparcament per a paradistes 
i clientela a l’interior de les 
antigues pistes d’atletisme.

Consulteu les modificacions 
del recorregut de l’autobús 
155 a www.montcada.cat.

DEL MERCAT AMBULANT 
DE DIMECRES
Al camí de la Font Freda, entre la Rambla 
dels Països Catalans i el CAP Les Indianes.

(TEMPORAL)
L’INS Montserrat Miró serà un 
dels instituts de Catalunya on es 
faran els exàmens de selectivitat, 
que tindran lloc del 7 al 10 de 
juliol. La Generalitat s’ha vist en 
la necessitat de buscar nous em-
plaçaments aquest any en com-
pliment de les indicacions sanità-
ries per mantenir la distància de 
seguretat entre l’alumnat i reduir 
el risc d’un possible contagi de la 
Covid-19. Al centre montcadenc 
s’examinaran prop de 250 alum-
nes, entre els quals hi haurà els de 
Montcada i Reixac i també d’al-
tres poblacions del voltant. Les 
proves d’accés a la universitat es 
faran a instituts públics i concer-
tats de 59 poblacions, triplicant 
gairebé les 22 seus habituals.

Protocols. Durant les proves serà 
obligatori l’ús de mascaretes en 
tot moment, tant per part de pro-
fessors com d’estudiants, es pro-
hibirà l’accés a qualsevol persona 
amb símptomes i els grups a les 

aules seran reduïts. Així mateix, 
professors i alumnes hauran de 
rentar-se les mans amb solució 
hidroalcohòlica en entrar i sortir 
de cada espai o quan s’intercanviï 
un paper o qualsevol objecte amb 
una altra persona. Per aquest mo-
tiu, la Generalitat calcula una dis-
tribució de 2.500 litres d’aquest 
gel desinfectant. Els alumnes 

hauran de mantenir una distància 
d’uns dos metres, tant als costats 
com per davant i darrere, i ocupa-
ran sempre el mateix seient. 
El comitè organitzador de la se-
lectivitat recomana portar de casa 
la beguda i el menjar que es ne-
cessiti al llarg del dia perquè no hi 
haurà servei de bar ni màquines 
expenedores.

IN
S 

LA
 R

IB
ER

A

L’INS La Ribera ha pres una de-
cisió de cara al pròxim any lectiu 
poc estesa entre els centres educa-
tius: les famílies d’ESO no paga-
ran cap quota en concepte d’inici 
de curs. L’ensenyament obligato-
ri —tant públic com concertat— és 
gratuït però, a la pràctica, les fa-
mílies fan aportacions econòmi-
ques que serveixen per fi nançar 
des de material fungible fi ns a ac-
tivitats extraescolars,  amb preus 
i quotes diferents segons l’escola 
o l’institut. “El claustre va pren-
dre l’acord abans de l’inici de 
la crisi de la Covid-19, però ara 
té més sentit que mai ja que 
moltes famílies han quedat 
molt tocades econòmicament 
per la pandèmia”, ha explicat 
la directora, Àngels Longán, tot 
lamentant que “aquests tipus de 
pagaments, totalment norma-
litzats, oculten l’infrafi nança-
ment de l’educació pública per 
part de la Generalitat”. 
Per fer front a les despeses del 
centre, l’INS La Ribera asse-
gura que ha ajustat al màxim el 
pressupost. “Si ens fessin falta 

diners per pagar qüestions im-
previstes o serveis bàsics, els 
hauria d’aportar el Departa-
ment d’Educació, tal com diu 
la llei”, ha manifestat Longán.

Segregació. Algunes institucions 
i organismes com el Síndic de 
Greuges i la Fundació Bofi ll ad-
verteixen que la diferència de 
preus en centres sufragats amb 
fons públics genera segregació, 
en crear barreres econòmiques 

a les oportunitats educatives, i 
condiciona la tria d’escola. Tam-
bé alerten que molts projectes 
educatius estan condicionats 
pel fi nançament a través de les 
Ampa. “És el peix que es mos-
sega la cua. Els centres amb 
famílies amb més poder adqui-
sitiu tenen major capacitat per 
fi nançar, a través de les quotes, 
projectes educatius atractius i 
de més qualitat”, ha assenyalat 
la directora de l’INS La Ribera.

PROVES D’ACCÉS A LA UNIVERSITAT

La necessitat de disposar de més espai ha motivat la Generalitat a buscar noves seus

L’INS Montserrat Miró serà un dels 
instituts que acullin la selectivitat

Sílvia Alquézar | Redacció

SECUNDÀRIA

L’institut denuncia que aquests pagaments oculten l’infrafi nançament de l’educació

L’INS La Ribera no cobrarà cap 
quota d’inici de curs a les famílies 

La decisió de no pagar cap quota d’inici de curs es va prendre abans de l’estat d’alarma

Sílvia Alquézar | Montcada
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L’INS M. Miró acollirà, per primera vegada a la seva història, unes proves d’accés a la universitat
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L’Aula d’Extensió Universitària ja 
té una cinquantena d’associats

L’Aula d’Extensió Universitària 
de Montcada i Reixac –adreçada 
a persones de més de 50 anys– ja 
compta amb una cinquantena de 
socis que, a canvi d’una quota tri-
mestral de 20 euros, poden gau-
dir de conferències, seminaris i 
classes de diverses temàtiques 
impartides per titulars de càte-
dra, professors universitaris i re-
coneguts professionals i especia-
listes. “Aquesta xifra suposa un 
èxit rotund, tenint en compte 
les dimensions del municipi”, 
afi rma Juan Rodríguez, membre 
del grup impulsor de l’Aula, una 
iniciativa que va començar a ca-
minar el passat desembre amb el 
suport del consistori.
 
Nova normalitat. La programació 
de l’Aula, que va arrencar al ge-
ner amb el metereòleg mediàtic 
Francesc Mauri, es va veure in-
terrompuda al març per l’estat 
d’alarma. Moltes de les conferèn-
cies previstes s’han posposat fi ns 
al curs vinent, confi ant que la 

situació sanitària sigui favorable. 
Un dels plats forts de la nova tem-
porada serà una xerrada sobre la 
Covid-19 a càrrec del director 
mèdic de l’Hospital de Sant Pau, 
el montcadenc Xavier Borràs.  
Així ho va anunciar Rodríguez a 
l’acte de cloenda del curs que va 
tenir lloc el 30 de juny al Parc An-
tiga Cerveseria, amb l’actuació 
del grup Aspriu, que va fer un 

recital poètico-musical d’autors 
catalans. 
A l’acte van assistir l’alcaldessa, 
Laura Campos, el regidor de Par-
ticipació Ciutadana, Juan Carlos 
de la Torre –ambdós d’ECP– i 
la regidora de Cultura, M. Rosa 
Borràs (ERC). Al setembre, l’Au-
la farà una assemblea per consti-
tuir la junta, l’últim pas per for-
malitzar la creació de l’associació.

LA
U

R
A 

G
R

AU

El grup Aspriu, de Santa Eulàlia de Ronçana, va actuar en l’acte de fi  de curs de l’Aula MiR

L’entitat acomiada el curs amb un recital poètico-musical a càrrec del grup Aspriu

Laura Grau | Montcada

FI DE CURS

Asunción Velasco celebra 
els 100 anys en família

CENTENARI

Va néixer el 2 juliol de 1920 a Torrox, un poble de Màlaga

L’àvia centenària encara té autonomia per viure sola, tot i que amb el suport de la família

“He estat una lluitadora tota 
la vida i potser per això he ar-
ribat als cents anys”, diu Asun-
ción Velasco, nascuda a Torrox 
(Màlaga) el 2 de juliol de 1920 
en el marc d’una família humil. 
Va viure els anys de la Guerra 
Civil a Melilla, en una zona ru-
ral allunyada de les bombes que 
queien sobre la ciutat. Als anys 
60, ja casada, es va traslladar a 
Catalunya amb els seus fi lls pe-

tits. A més de cuidar de la casa, 
Asunción agafava totes les feines 
que podia, des de cosir fi ns a ne-
tejar ofi cines, perquè “abans es 
treballava molt i es cobrava 
poc”, recorda. Només ha ingres-
sat dues vegades a l’hospital en 
la seva llarga vida i conserva 
una salut de ferro. Encara fa el 
seu llit i neteja el pis on viu sola, 
amb l’ajut d’una persona i envol-
tada de l’estimació dels seus dos 
fi lls, nou nets i cinc besnets.

Laura Grau | Montcada
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Maribel Lapaz, de 44 anys, va 
aconseguir el somni de ser mare 
en la recta fi nal de l’estat d’alarma. 
No ha estat un camí fàcil. Després 
de quatre intents en els últims tres 
anys, la seva maternitat ha coinci-
dit amb l’aïllament obligat i el de-
licat estat de salut dels seus pares.

Des del març, tancada sola a casa 
esperant el naixement de Jana. 
Com ha estat l’experiència?
Molt dura, perquè no em venia 
gens de gust parlar amb la família 
i els amics a través d’una pantalla. 
Quan estàs sola a casa, el teu cap 
entra en una espiral i tot et supera.
Què recorda del dia del part?
Els metges el van programar per 
evitar riscos i vaig ingressar tres 
dies abans del naixement. Em va 
acompanyar un amic, però un cop 
dins em vaig trobar sola, estranya i 
amb por del risc de contagi de la Co-
vid-19. Finalment, la Jana va néixer 
per cessària. 
I com va cobrir l’absència dels 
més propers?
Assumint la realitat, reaccionant, 

resolent i donant-li valor al pre-
sent, a les abraçades i als petons.
Quan la va poder presentar a la 
família?
Després del part vam passar dos 
dies més a l’hospital i ens van do-
nar l’alta. En arribar a casa, la vaig 
poder presentar als familiars més 
directes. La resta encara haurà d’es-
perar a què es normalitzi la situació. 

Quines són les lliçons apreses?
He après a obrir els ulls per expres-
sar-me més enllà d’una mascareta i 
per utilitzar el llenguatge no verbal.
Ha estat difícil el control de les 
emocions?
Abans de ser mare, vaig fer un 
treball de creixement emocional 
que m’ha enfortit molt. El pro-
blema era que em negava el cos i 
les emocions. Em va costar identi-

fi car-les, però ara he aconseguit que 
la por no em limiti ni m’anul·li. 
Com ha ajudat Jana a aquest 
equilibri?
Amb el somriure que em provocava, 
primer des de la panxa, i ara en els 
meus braços, he superat l’adversitat. 
Com viu aquesta nova normali-
tat amb la seva fi lla?
La gaudeixo amb intensitat. La 
cobreixo a diari de petons, carí-
cies i massatges. No sé si m’estic 
equivocant. He vist la puresa del 
meu nebot, de tres anys, amb el 
desig de tocar-la i no poder-ho fer. 
Se’m trenca el cor pensar que he 
d’educar la Jana en aquesta reali-
tat, però és el que toca. Jo li faig 
tots els petons que ens envia la 

gent que ens estima. 
Com ha canviat tot?
Tinc clar que hi ha un abans i un 
després de veure-la. Sents com un 
big bang, s’ha creat una teoria de 
l’univers entre jo i ella. No penses 
més enllà. El patiment el tens més 
a fl or de pell, però gaudim de cada  
moment. La felicitat no és tenir ob-
jectes, ni formació, ni diners, sinó 
equilibri emocional. 

MATERNITAT EN CONFINAMENT

‘Toca assumir la 
realitat, reaccionar i 
donar valor al present, 
gaudint dels petons i   
de les carícies’

Lluís Maldonado | Montcada

Maribel Lapaz va tenir la seva primera fi lla, Jana, el 15 de maig sense poder comptar amb l’escalf directe de la família 

‘He superat l’adversitat somrient’

LL
U

ÍS
 M

AL
D

O
N

AD
O

Maribel Lapaz i la petita Jana, un dia abans de complir el primer mes de vida
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Albert Sánchez té 33 anys i pa-
teix autisme sever, sense llen-
guatge. Si bé identifi ca els seus 
cuidadors directes –mare, pare, 
germà i padrí–, no es pot comu-
nicar amb ells. El seu dia a dia es 
basa en unes rutines molt concre-
tes. Qualsevol canvi suposa un 
daltabaix i pot provocar-li crisis i 
episodis d’autolesions.
Fins a l’inici de l’estat d’alarma, 
Albert anava de dilluns a diven-
dres, de 8 a 17h, a Bellaterra, al 
centre ocupacional per a persones 
amb discapacitat intel·lectual Xi-
près, de la Generalitat, on des de 
fa 12 anys rep atenció terapèutica. 
El confi nament, però, va obligar 
a aturar temporalment el servei, 
que s’ha tornat a reprendre a fi -
nal de juny, tot i que en setmanes 
alternatives. Alguns usuaris ja 
han començat i d’altres, com per 
exemple, Albert, ho faran la set-
mana del 6 de juliol.
“Ell no entén que hi ha una 
pandèmia; això l’ha descol-
locat totalment perquè porta 
des dels tres anys fent activitats 
i mai havia estat tant de temps 
sense teràpia”, lamenta la mare 
d’Albert, Merche Montesinos.

Difi cultats. La família reconeix 
que l’experiència ha estat i con-

tinua sent molt dura. El jove viu 
desconcertat la paralització de la 
rutina que duia i als cuidadors 
se’ls fa molt difícil afrontar l’aten-
ció contínua. “Les crisis d’autole-
sions s’han multiplicat per deu, 
té els dits destrossats i nosaltres 
també rebem quan intentem 
aturar-lo”, explica Merche. 

De dilluns a divendres, la mare 
d’Albert, que viu sola amb ell, se’n 
fa càrrec i els caps de setmana, se 
n’ocupen el pare i el germà, Àlex. 
“Ara no estic treballant, em de-
dico a organitzar esdeveniments 
musicals i, tal com estan les co-
ses, no vull córrer cap risc; l’oci 
nocturn és un focus de possibles 
contagis i no entenc com han 
obert abans les discoteques que 
centres d’atenció per a persones 
amb discapacitat”, explica Àlex. 
Ell sap tenir cura d’Albert des-
prés d’anys de convivència, però 
reconeix que no és gens fàcil. 
“Medeix 1,80, pesa gairebé 100 
kg i té la capacitat mental d’un 

nen de tres anys; si per a mi és 
complicat, per als meus pares, 
encara ho és més”, assenyala.

Ajudes minses. Lidiar amb la ma-
laltia del fi ll no és l’únic escull 
en la vida de Merche que fa més 
de 30 anys que pateix depressió 
crònica i té un grau reconegut de 
discapacitat del 65%. Arribar a 
fi nal de mes és l’altra gran batalla. 
“Entre tots dos i malgrat que 
Albert té el màxim grau de de-
pendència, només cobrem 1.000 
euros i el centre ocupacional cos-
ta gairebé 400 al mes, fi ns i tot 
a l’agost, quan no hi va, també 
n’hem de pagar una part”, afe-
geix. 
Merche està molt agraïda al su-
port que rep des dels Serveis So-
cials de l’Ajuntament, que cobreix 
el transport fi ns al centre terapèu-
tic i subvenciona les colònies que fa 
el seu fi ll i que enguany també han 
quedat suspeses. “Necessitem re-
cuperar la normalitat el més avi-
at possible, tant per ell com per 
nosaltres” diu Merche. Amb la reo-
bertura del centre Xiprès, Albert hi 
podrà anar durant dues setmanes 
alternatives aquest juliol. L’agost, 
però, es tornarà a tancar per va-
cances. “Una nova aturada que 
no li farà cap bé i que ens tocarà 
patir a tots”, pronostica la mare.

NECESSITATS ESPECIALS

La família d’un jove explica com els ha afectat el tancament dels centres ocupacionals

El confi nament, un malson per 
a les persones amb autisme

Merche Montesinos, amb el seu fi ll, Albert Sánchez, al seu domicili de Can Cuiàs, on el jove ha passat bona part del confi nament

Pilar Abián | Can Cuiàs

‘No entenem que 
hagin obert abans 
les discoteques que 
els centres d’atenció 
per a discapacitats’
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Limpiadora. Con experiencia como ca-
marera de pisos busca trabajo. Tel. 674 
789 496 (Violeta).
Lloguer. Plaça de pàrquing, al carrer 
Bruc. 45 euros/mes. Tel: 655 520 401.

En venta. Piso reformado en Mas Ramp-
inyo, 139.000 euros. Tel. 678 886 429.
Se ofrece. Joven con experiència para 
tareas de canguro, limpieza y cuidado de 
personas mayores. Tel: 698 875 805.

Tel. 935 726 474 
ae: som@laveu.catanuncis gratuïts

La propera edició de ‘La Veu’, el 17 de juliol

>Editorial
L’habitatge, un dret
Fa anys que accedir a un habi-
tatge de lloguer a un preu rao-
nable és gairebé una quimera. 
Joves que es volen independitzar  
i persones que, per circumstàn-
cies vitals, necessiten un espai 
propi es veuen obligats sovint a 
marxar del municipi perquè no 
poden pagar els imports despro-
porcionats que el mercat impo-
sa. Aturar aquesta tendència, 
cronifi cada durant les últimes 
dècades, ha de ser una qüestió 
d’Estat. Col·lectius com el Sindi-
cat de Llogateres estan intentant 
posar el focus en un problema 
que afecta moltíssimes persones 
per tal que la lluita individual 
que han assumit els seus mem-
bres trascendeixi més enllà. Se-
cunda iniciatives com la vaga del 
lloguer, en el cas de les persones 
que, a causa de l’actual crisi, 
han sufert una pèrdua de recur-
sos. El risc d’acabar perdent hi 
és, però per a alguns, seguir pa-
gant i contribuir a que l’espiral 
de preus vagi en augment, no és 
una opció. En aquest lluita de 
David contra Goliath, l’adminis-
tració no pot seguir mirant cap a 
una altra banda.
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Sanidad
“Sanidad, nombre femenino. Estado 
del ser vivo que está sano o disfruta de 
buena salud. Héroe, heroína, nombre 
masculino y femenino. Persona que 
se distingue por haber realizado una 
hazaña extraordinaria, especialmente 
si requiere mucho valor”.
Esta vez lo he tenido fácil, juntas dos 
palabras y salen cohetes artifi ciales.
Los sanitarios son de otra pasta que 
no logramos a entender. Sacrifi can su 
vida por los demás, toda la vida.
Tengo la gran suerte de estar rodeado 
de personal sanitario. Mi madre traba-
jó 33 años en el hospital Vall d’Hebrón. 

No conozco una persona más altruista 
que un sanitario. Se juega la vida dia-
riamente y ¿qué pide a cambio?, pues 
lo que se merece. Turnos,  material y 
sueldo digno y acorde con el cargo.
Hay un subgrupo, como serían las 
farmacias, a las que agradezco su 
colaboración, en especial a la mía, en 
Mas Rampinyo. Por favor, sanitarios 
no cambiéis nunca, pase lo que pase. 
Ahora descansad un poco, os lo me-
recéis sobradamente y con honores. 
Os recomiendo la canción de Carlos 
Rivera ‘Ya pasará’.  

Gustavo García
Pla d’en Coll
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CINEMA A LA FRESCA
La comèdia negra ‘Puñales por la espalda’ 
es projectarà el 10 de juliol a la pista coberta 
de l’escola Mitja Costa, a Terra Nostra (22h)

PATRIMONI

La programació d’activitats a la 
Casa de les Aigües es reprèn el 
5 de juliol, després d’estar tres 
mesos aturada a causa de la Co-
vid-19. La primera proposta serà 
l’itinerari guiat ‘A peu pel Rec 
Comtal: el paisatge de l’aigua de 
Montcada i Reixac a Barcelona’. 
El recorregut començarà a les 10h 
i el preu de la sortida és de 3 eu-
ros. El 12 de juliol es farà la visi-
ta guiada ‘Els secrets de la Casa 
de les Aigües’, de 90 minuts, i un 
preu de 2 euros (12h). El dia 19 hi 
haurà una visita guiada de 45 mi-
nuts, a les 12h. Aquesta activitat 
serà gratuïta. 

Protocols. Per condicions de se-
guretat, els recorreguts de les pro-
postes s’han dissenyat per fer-se 
bàsicament a l’aire lliure i amb 
aforament limitat. Per assistir a 
qualsevol de les tres activitats cal 
inscripció prèvia obligatòria als te-
lèfons 935 651 122 i 610 144 499 
o al correu museumunicipal@montca-
da.org. Des de principi de juny, la 
Casa de les Aigües obre dissabtes 
i diumenges, de 10 a 14h, per a 
aquelles persones que vulguin vi-
sitar-la per lliure. La regidora de 
Cultura i Patrimoni, M. Rosa Bor-
ràs (ERC), anima la ciutadania a 
participar-hi, tot esperant que ben 
aviat “poguem oferir les visites 
teatralitzades amb el recorregut 
complet a tots els edifi cis”.

Laura Grau | Parc de les Aigües

La Casa de les Aigües recupera 
les visites guiades aquest juliol
La programació, que organitza el Museu Municipal, va ser suspesa arran de l’estat d’alarma

El complex modernista de la Casa de les Aigües ha reobert després del confi nament amb una vegetació més frondosa a causa de les pluges

> Primeres passes per crear la Comissió del Patrimoni
L’Ajuntament ha donat les pri-
meres passes per constituir la 
Comissió del Patrimoni Cul-
tural de Montcada, un òrgan 
consultiu que vetllarà per la 
conservació dels elements del 
Catàleg Arquitectònic, Històric i 
Ambien tal del municipi. L’apro-
vació inicial del reglament es 
va fer en la sessió plenària del 

mes de juny. Aquesta Comissió 
estarà formada pels regidors de 
Cultura i de Territori, dos arqui-
tectes municipals, un tècnic de 
Cultura, un historiador d’art i 
un representant de la Fundació 
Cultural Montcada. La regidora 
de Cultura i Patrimoni, M.Rosa 
Borràs (ERC), va destacar al 
Ple que el reglament incorpora 

algunes aportacions de veïns i 
entitats locals. “Un cop aprovat 
defi nitivament, el nou organis-
me podrà començar a funci-
onar oferint assessorament al 
govern municipal en qualsevol 
decisió que afecti el patrimo-
ni”, va remarcar Borràs, qui va 
agrair el suport unànime de tots 
els grups | LG

La Unió pagarà 
menys IBI per 
la seva tasca 
social i cultural
La Unió gaudirà d’una bonifi -
cació del 90% de l’IBI, el primer 
any, i del 80%, els següents, en 
aplicació de l’ordenança fi scal, 
que contempla una rebaixa de 
la quota anual als ens que desen-
volupin activitats econòmiques 
que siguin declarades d’especial 
interès per la seva vessant social  
i cultural. Aquesta bonifi cació 
ja existia antigament, però va 
ser anul·lada fa uns anys. “Ja fa 
temps que demanàvem que es 
tornés a aplicar aquesta rebai-
xa perquè la quota sencera su-
posa un gran esforç econòmic”, 
ha explicat el president de l’enti-
tat, Francisco Aguado. 
La bonifi cació va ser aprovada 
a la sessió de juny del Ple Mu-
nicipal, amb els vots a favor de 
l’equip de govern, format per 
ECP i ERC, i de Cs. El grup del 
PSC es va abstenir adduint que, 
tot i ser una mesura legal, no és el 
moment oportú per aplicar-la | LG

Façana de La Unió, edifi ci patrimonial
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GRÀCIES
PER TORNAR!

APOSTEM PEL COMERÇ DE PROXIMITAT
NOSALTRES

ELS COMERCIANTS

OFERIM
UN TRACTE PROPER

I PROFESSIONAL

SOM UN MOTOR 
ECONÒMIC

I D’OCUPACIÓ

COM A CLIENTS

ESTALVIEM TEMPS
I COMBUSTIBLE 
SENSE GRANS 

DESPLAÇAMENTS

REBEM UN TRACTE 
PERSONALITZAT, 

SABEN EL QUE ENS 
AGRADA

PER A 
L’AJUNTAMENT

SÓN UNA PART 
FONAMENTAL
DE LA CIUTAT

EL COMERÇ,
LA RESTAURACIÓ

I ELS SERVEIS DONEN 
VIDA ALS CARRERS 

MÚSICA
La Pegatina avança el primer single del seu nou disc

Es titula ‘Como se hacen las fl ores’ i s’acompanya d’un original 
videoclip ple de l’energia que caracteritza la banda montcadenca, 
que torna als seus orígens amb aquest tema d’estil rumber. El disc 
sencer, format per una desena de cançons, sortirà al setembre. La 
Pegatina ha incorporat una nou trombonista, Miquel Gràcia ‘Mi-
guelón’, per reforçar els temes amb amb instruments de vent, i ha 
publicat un joc interactiu per als seus fans que integra les xarxes 
socials IG i Youtube i la plataforma Spotify | LG

Ò
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TEATRE
Teatroia’t representarà una Bernarda ‘confi nada’
El grup de teatre Teatroia’t 
prepara una versió ‘confi nada’ 
de ‘La casa de Bernarda Alba’ 
–muntatge estrenat en la dar-
rera mostra Montcada a Esce-
na–, que es podrà veure el 17 
de juliol, a l’antic parvulari de 
Terra Nostra amb accés gratu-
ït i aforament limitat (21.30h). 
A causa de les mesures de 
distància social, les actrius no 
podran interactuar entre elles i, per aquest motiu, faran una lectura 
dramatitzada del text. “Sí que introduirem elements per fer notar el 
paral·lelisme entre les limitacions  que comporta la Covid-19 a nivell 
de relacions personals i les que Bernarda imposa a les seves fi lles, 
confi nades entre quatre parets”, ha explicat el director David Velasco, 
qui ha destacat que també hi haurà música en directe i altres recursos 
presents a les representacions fetes anterior ment. La companyia ha 
estat seleccionada per participar a la mostra de teatre amateur de Sant 
Quirze del Vallès, que tindrà lloc l’abril del 2021, amb el muntatge de 
l’obra de Lorca | LG
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FESTA MAJOR DE CAN SANT JOAN
Els veïns segueixen el programa per les xarxes socials
Can Sant Joan va viure 
els dies 23 i 24 la seva 
primera Festa Major 
virtual. “Ha estat un 
any diferent però estem 
contents de la resposta 
de la gent”, ha dit el pre-
sident de l’AV José Luis 
Conejero, qui ha desta-
cat la incorporació de nous col·lectius a la comissió de festes, com 
el grup de teatre Desenfocats –que va estrenar una obra breu per 
xarxes–, així com la tasca de la penya Bocachanclas, que ha portat 
el pes de la coor dinació del programa per xarxes socials. També ha 
tingut bona resposta la primera edició del concurs d’engalanament de 
balcons, patrocinat per l’Associa ció de Comerciants, amb una qua-
rantena de participants. El grup Desenfreno va estrenar un videoclip 
per a l’ocasió amb el tema ‘Revolución’, extret del seu darrer àlbum 
‘Tu guerra és mi guerra’. El Servei Local de Català va participar per 
primer cop al programa amb el joc interactiu ‘Atrapa la traca’ i el mo-
viment Cultura i Barri va organitzar un torneig d’escacs en línia | LG
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SANT JORDI
Montcada no farà la Fira del Llibre el 23 de juliol

Finalment i després de consultar les entitats i associacions que par-
ticipen cada any a la Fira de Sant Jordi, la Regidoria de Cultura i 
Patrimoni ha decidit que no la traslladarà al 23 de juliol, data acor-
dada pel Gremi de Llibreters i Floristes de Catalunya després que la 
crisi de la Covid-19 impedís que se celebrés el passat 23 d’abril | LG

El cicle ‘La Cultura en marxa’, 
organitzat per l’Ajuntament per 
reactivar les propostes culturals 
després del confi nament, ha tin-
gut una gran resposta entre el pú-
blic montcadenc, que ha exhaurit 
les invitacions per als quatre con-
certs programats al Parc Antiga 
Cerveseria els dissabtes de juliol. 
L’aforament serà de 150 persones 
i les persones amb invitacions 
hauran d’arribar a les 21.45h com 
a màxim. Des de les 20h, hi hau-
rà un servei de bar on es podrà 
sopar o prendre alguna cosa.  El 
plat fort del programa és l’actua-
ció de Mambo Jambo, liderada 
per qui va ser saxofonista de Los 
Rebeldes, Dani Nel·lo, el dia 25. 

Reconeixement. La regidora de 
Cultura i Patrimoni, M. Rosa 
Borràs (ERC), ha agraït al pú-
blic montcadenc la bona acollida 
del programa: “Ens satisfà molt 
perquè hem fet una impor-
tant aposta per la cultura en 
aquests temps difícils”. Aquest 

esforç ha estat reconegut públi-
cament per les companyies pro-
fessionals, que estant patint de 
ple els efectes de la crisi sanità-
ria i econòmica provocada per 
la pandèmia. El cicle La Cultura 
en Marxa arrenca el divendres 3 
de juliol amb cinema a la pista 
de l’IE El Viver, amb la comèdia 
‘Padre no hay más que uno’, pro-

tagonitzada per Santiago Segura. 
Tots els divendres de juliol, a les 
22h, es projectarà una pel·lícula 
a espais oberts del municipi que 
permeten el control d’accés, amb 
un aforament màxim de 300 per-
sones. Les cadires es col·locaran 
amb la separació pertinent i els 
espectadors hauran de dur mas-
careta.

Laura Grau | Redacció

El grup Velvet Candles, una de les bandes que actuarà al Parc Antiga Cerveseria l’11 de juliol

MÚSICA I CINEMA

Exhaurides les invitacions per als 
concerts de ‘La Cultura en marxa’
El programa també preveu cinc sessions de cinema durant els divendres de juliol

VC
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en marxa!La Cultura...

• MESURES DE SEGURETAT QUE 

CAL SEGUIR PER ACCEDIR-HI:

Cinema
a la fresca
tots els divendres 
de juliol

• Les sessions de cinema seran 
a espais oberts però amb control 
d’aforament.

• L’entrada és gratuïta,
fins a omplir l’aforament.

- És obligatori l’ús de mascaretes.
- Netegeu-vos les mans amb el gel 
hidroalcohòlic que trobareu a l’entrada.

- Respecteu la senyalització.
- Mantingueu la distància de seguretat.

• 31 de juliol
22 h. Escola Reixac

Mujercitas

• 3 de juliol
22 h. Institut escola El Viver 
(entrada per la Casa de la Mina)

Padre no hay más 
que uno

• 10 de juliol
22 h. Escola Mitja Costa 

Puñales
por la espalda

• 17 de juliol
22 h. Escola Elvira Cuyàs 
(entrada pel carrer Puigcerdà)

Ha nacido
una estrella

• 24 de juliol
22 h. Pista esportiva de Can Cuiàs

Yesterday
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Nova connexió
per a vianants
entre els carrers Bosc

(Can Sant Joan)
i Oristà (Vallbona).

Esports
laveu.cat/esports

MIREU EL VÍDEO A ‘LAVEU.CAT’

CASAL ESPORTIU
Prop de 200 infants participaran a les 
activitats organitzades per la Regidoria 
d’Esports durant el mes de juliol

El Ple de l’Ajuntament corres-
ponent al mes de juny, celebrat 
el dia 25 per via telemàtica, ha 
aprovat per unanimitat els expe-
dients de contractació, per arren-
dament sense opció de compra, 
per a la instal·lació i manteni-
ment de gespa artifi cial dels 
camps de futbol del municipi. El 
valor estimat del camp de futbol 
7 de l’estadi de la Ferreria és de 
54.704 euros; el de futbol 11, 
de 182.748 euros, mentre que el 
de Can Sant Joan és de 145.764 
euros. L’actuació respon a la rei-
vindicació dels clubs locals que, 
en reiterades ocasions, han de-
manat la substitució de la gespa 
a causa de les nombroses lesions 
que han sofert els jugadors. 

El president de l’Àrea Econòmi-
ca, Gerard Garrido (ERC), va 
indicar al Ple que “era impor-
tant aprovar el punt a la sessió 
de juny per tal d’aprofi tar l’es-
tiu per dur a terme els treballs 
de col·locació de la gespa”. La 
previsió és que els treballs s’exe-
cutin entre fi nals de juliol i prin-

cipi d’agost perquè els equips pu-
guin començar la pretemporada 
amb la nova superfície.
Els dos partits a l’oposició, PSC 
i Cs, van celebrar l’aprovació 
del punt. “És una intervenció 
molt necessària per reduir el 
risc de lesions entre els juga-
dors”, va dir Angelina del Pino, 
regidora de la formació taronja. 
Per la seva banda, l’edil socia-
lista Andrés Iruela va demanar 
a la Regidoria d’Esports “fer 
un seguiment acurat del futur 
contracte de manteniment per 
comprovar que es compleixen 
totes les clàusules”.

Altres inversions. La Regidoria 
d’Esports té previstes altres actua-
cions a les instal·lacions esportives 
del municipi. El consistori  desti-
narà 70.000 euros per a la mi-
llora de la piscina de la Zona 
Esportiva Centre. Una primera 
fase, ja fi nalitzada, ha consistit 
a rehabilitar la piscina petita. 
La resta s’invertirà en la creació 
de noves zones  d’ombra i en el 
canvi de la caldera. A la pista de 
la Zona Centre quedarà pendent 
el canvi el marcador, la calefac-
ció i l’adequació de la sala de 
reunions com a espai multiusos. 
D’altra banda, Esports ha avan-
çat que abans que comenci la 
temporada vinent es canviaran 
els trams de les tanques dels dos 

camps de futbol malmesos pel 
temporal Glòria. La Regidoria 
també ha demanat pressupost 
per reforçar els tensors de la co-
berta de la pista coberta de Can 
Cuiàs. “Aquestes actuacions ja 
haurien d’estar fetes però, a 
causa de la pandèmia, s’han 
retardat”, ha comentat el regi-
dor d’Esports, Salva Serratosa 
(ERC), qui ha afegit que, abans 
de fi nal d’any, està previst que 
acabin les obres de la pista desco-
berta annexa al pavelló Miquel 
Poblet, afectades per la paralitza-
ció de les obres públiques durant 
el confi nament.

La Regidoria d’Esports instal·larà una nova gespa artifi cial als camps de futbol del municipi perquè les actuals es troben en mal estat

PLE DE JUNY

L’Ajuntament dona llum verda a la contractació i el manteniment de la superfície artifi cial a través d’una operació de lloguer 

La nova gespa dels camps de futbol 
estarà a punt per a la pretemporada
Sílvia Alquézar | Montcada

L’actuació és una 
reivindicació dels clubs 
locals a fruit de l’elevat 
índex de lesions
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La piscina petita de la Zona Centre ja està en funcionament després de les obres de millora
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El primer equip del CH La Sa-
lle Montcada ha quedat enqua-
drat, un any més, al Grup D de 
la Primera Estatal d’handbol 
masculí, format per 16 equips 
catalans. El conjunt que en-
trena Pau Lleixà debutarà el 
4 d’octubre a la pista del Sant 
Esteve Sesrovires i disputarà el 
primer partit al pavelló Miquel 
Poblet el dia 11, contra l’Esplu-
gues.
El club lassal·lià ja té dissenya-
da la plantilla de la pròxima 
temporada, que compta amb 
15 jugadors de la campanya 
actual i la incorporació dels 
laterals esquerres Álex Pare-
jo (Canovelles) i Dani Muñoz 

(sènior B de La Salle), els pi-
vots Javi Climente (Parets,) i 
Adrià Romero (juvenil de La 
Salle) i el porter Pol Escarrabill 
( juvenil de La Salle). En el ca-
pítol de baixes, no continuaran 
Alberto García, Ignasi Blanco, 
Roger Mas, Marc Tomàs i Jo-
sep Quirós. 

Objectiu. Els germans Pau i 
Albert Maresma i el porter Ri-
card Presas han avançat que 
aquesta serà la seva última 
temporada al primer equip. 
“Volem que els més joves co-
mencin a agafar protagonis-
me i es produeixi un relleu 
generacional per donar con-
tinuïtat al projecte amb gent 

de la casa”, ha comentat el 
tècnic, que dirigirà el conjunt 
montcadenc a Primera Estatal, 
per quarta temporada consecu-
tiva: “L’objectiu és mantenir 
la categoria, una fi ta que no 
serà fàcil perquè és una com-
petició molt exigent i tots els 
rivals són forts”. Lleixà ha 
volgut destacar la continuïtat 
de l’extrem esquerre Víctor 
Sáez, de 28 anys, exjugador de 
la Lliga ASOBAL i de la selec-
ció espanyola a les categories 
juvenil i júnior. El sènior A ha 
començat a entrenar al mes de 
juliol per recuperar la forma 
física de manera progressiva i 
evitar lesions. La pretempora-
da s’iniciarà el 17 d’agost.

El primer equip debutarà el 4 d’octubre, a la pista del Sant Esteve Sesrovires

El CH La Salle lluitarà per mantenir 
la categoria de la Primera Estatal

HANDBOL
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Sílvia Alquézar | Redacció

El president Enric Expósito no es presentarà a la reelecció

Iniciat el procés electoral 
per renovar la directiva

El CH La Salle Montcada ha 
iniciat el procés per renovar 
la junta directiva, presidida 
els últims vuit anys per En-
ric Expósito, qui ha anunciat 
que no es presentarà a la ree-
lecció. L’assemblea de socis de 
l’entitat, reunida el 30 de juny 
a la Casa de la Vila, va donar 
llum verda a la convocatòria, 
que es tancarà el 15 juliol amb 
la proclamació de la nova di-
rectiva en el cas que només hi 
hagi una única candidatura. 
“És el moment de donar pas 
a altres persones, amb no-
ves energies i il·lusions”, ha 
comentat Expósito, vinculat 
al club lassal·lià primer com a 
jugador i, posteriorment, com 
a directiu ocupant diversos 
càrrecs a la directiva fi ns que 
al 2012 va arribar a la presi-
dència.

Balanç positiu. “Estic content 
perquè hem complert bona 
part dels objectius que ens 
havíem marcat”, ha mani-
festat el president. Durant els 
dos mandats que ha liderat, el 
club ha consolidat el sènior A 
a la categoria de Primera Esta-
tal, tant a nivell econòmic com 
esportiu: “El més important 
és que hem mantingut la ca-
tegoria amb un bloc format 
per jugadors de la casa de 
gran qualitat, que són molt 

treballadors i estan molt im-
plicats amb el projecte del 
club”. Una altra fi ta destaca-
da ha estat la creació d’equips 
femenins a totes les categories 
i l’augment del nombre de ju-
gadors i jugadores, amb una 
escola formada per més de 80 
infants. “Hem aconseguit la 
paritat d’equips masculins 
i femenins i hem assegurat 
el futur de l’entitat amb un 
planter que podrà nodrir els 
conjunts sèniors”, ha expres-
sat Expósito, qui ha destacat 
que “La Salle Montcada és 
un club amb 68 anys d’histò-
ria que sempre intenta trans-
metre a la canalla valors tan 
importants com la solida-
ritat, el treball en equip i la 
capacitat d’esforç”.      
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Sílvia Alquézar | Montcada

La UD Santa María ja té pràc-
ticament enllestida la plantilla 
de la pròxima temporada, que 
tindrà com a principal objectiu 
aconseguir l’ascens a Segona 
Catalana després de dos anys 
consecutius d’haver-se’n que-
dat a les portes. El club de Ter-
ra Nostra manté bona part del 
bloc d’aquesta última campa-
nya, que tornarà a liderar l’en-
trenador Robert Villa. El tèc-
nic comptarà amb el suport de 
Carlos García, que s’incorpora 
a l’equip com el seu ajudant en 
substitució d’Edgar Reig.
L’entitat ha renovat Quim 
Trias, Álvaro González, Jordi 

Bracons, Javier Virgili, Edgar 
Domingo, Joel Tacón, José Ra-
món Tortosa, Amin Khella, 
David Varón, Mark Plaza, An-
tón López, Guillem Llorens, 
Aitor Corrionero, Adrián 
Muela, Rafa Fernández i Xavi 
Nadal. 
Pel que fa al capítol d’incorpo-
racions, el Santa María ha fi t-
xat Carlos Vidal, de 32 anys i 
exjugador del CD Montcada i 
la UE Sant Joan Atlètic entre 
d’altres molts equips a catego-
ries superiors; el porter Daniel 
Pérez i el migcampista Rubén 
Cárdenas, del Pajaril, a més 
de quatre jugadors que prove-
nen del juvenil del FB Mont-

cada: Joan Parra, Mustapha 
Mouhou, Marc Blanco i Jorge 
González. Els futbolistes que 
abandonen el club són Rubén 
López –que marxa al Parets–, 
Francisco de la Torre, Rubén 
Campillo, Carlos Martínez, 
Kevin Gil, Óscar Urbaneja, 
Borja Barrero i Álex Sánchez.

Lluitar per l’ascens. “Volem do-
nar continuïtat al projecte 
iniciat fa dues temporades, 
però hem volgut fer algunes 
incorporacions per inten-
tar ser un equip més expe-
rimentat que sàpiga treure 
endavant els partits que es 
compliquen”, ha dit Villa, qui 

assegura que ha decidit seguir 
al Santa María un any més 
per treure’s l’espina de l’ascens 
a Segona. “En la recta fi nal 
d’aquesta lliga estàvem en 
ratxa i no hem pogut acon-
seguir el que volíem”, ha dit 
l’entrenador, qui ha destacat el 
fi txatge de Carles Vidal. “És 

un futbolista amb caràcter 
i olfacte de gol que ens pot 
aportar molt en la lluita per 
l’ascens”, ha manifestat el tèc-
nic. El Santa María podria 
començar a entrenar a fi nal 
d’agost o a principi de setem-
bre, depenent de quan comen-
ci la competició. 

La UD Santa María va tancar la temporada amb una trobada el 29 de juny, a l’estadi de la Ferreria
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Enric Expósito ha estat president vuit anys

La UD Santa María reforça la plantilla 
amb jugadors amb experiència
L’objectiu serà ascendir a Segona després de dos anys de quedar-se’n a les portes

FUTBOL. TERCERA CATALANA

Sílvia Alquézar | Redacció

El primer equip del CH La Salle Montcada va començar a entrenar l’1 de juliol, després de tres mesos d’aturada per la pandèmia de la Covid-19
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Hi participa un total de 174 infants i joves, només 
un terç de la inscripció que en edicions anteriors

CASAL ESPORTIU

Grups estables, menys 
participació, activitats 
individuals i molta neteja

La piscina és una de les activitats favorites dels infants que participen al Casal Esportiu, que es farà durant tot el mes juliol, a la Zona Esportiva Centre

Un total de 174 infants –només 
un terç d’inscripció respecte 
edicions anteriors– participarà 
aquest mes de juliol al Casal 
Esportiu que coordina la Regi-
doria d’Esports. Enguany, 
les principals novetats venen 
marcades per les mesures d’hi-
giene i seguretat que s’han de 
seguir per la pandèmia de la 
Covid-19. Les activitats es fan 
a la Zona Esportiva Centre en 
dos torns, del 29 de juny al 17 
de juliol, del 20 al 31 de juliol. 
El programa inclou jocs indi-
viduals, tallers recreatius, balls 
i iniciació a diferents esports 
com bàquet, futbol, bàdmin-
ton, patinatge i karate. El casal 
ofereix diferents horaris, en 
funció de les necessitats de les 
famílies, amb o sense dinar, des 
de les 8 fi ns a les 17h.

Canvis. “Les activitats són in-
dividuals i els grups tenen 
sempre el mateix monitor, 
no es barregen amb altres 
infants del casal i disposen 
d’un vestuari i un lavabo 
d’ús exclusiu”, ha comentat 
Tere Alcón, de la Regidoria 
d’Esports. L’entrada i la sorti-
da es fa de manera esglaonada 
perquè els participants no coin-
cideixin a l’accés, on se’ls pren 
la temperatura corporal i es fa 

una desinfecció de les mans 
abans d’entrar al recinte. “La 
canalla ve molt conscienciada 
de casa i s’ha adaptat ràpida-
ment a la nova realitat”, ex-
plica Alcón.
Les activitats que es realitzen 
són pràcticament les mateixes 
d’altres edicions, tot i que amb 
alguns matisos tenint en compte 
les mesures de prevenció per 
la Covid-19. “Als esports 
col·lectius, com el futbol i el 
bàsquet, treballem sobretot la 
tècnica individual, cada nen o 
nena té la seva pilota i no es 
juguen partidets per evitar els 
contactes”, ha explicat Ilde Ter-
uel, coordinador del Casal Es-
portiu, qui comenta que “tot és 
més lent perquè cada vegada 
que acaba un grup s’ha de 
desinfectar l’espai i el mate-
rial utilitzat”.
El Casal Esportiu també 
ofereix menjador, que es realit-
za des de l’empresa que gestio-
na el de l’escola Reixac durant 
tot el curs. El servei s’ha hagut 
d’adaptar a la nova normalitat, 
amb més espai entre les taules. 
“Només poden dinar al vol-
tant de 40 infants a la vegada 
i els que venen del Casal d’Es-
tiu de la Regidoria d’Infància 
i Joventut els hem ubicat a 
la biblioteca del centre per-
què no poden compartir cap 
espai”, ha dit Pilar Casajuana, 
responsable del menjador es-
colar, qui també ha destacat 
que també és molt important 
la desinfecció de les mans i no 
compartir res per minimitzar el 
risc d’un possible contagi.

Sílvia Alquézar | Montcada

Els grups del Casal Esportiu són estables, amb un mateix monitor, i disposen d’un vestuari i d’un bany d’ús exclusiu
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Les mesures de seguretat i prevenció de la Covid-19 estan ben presents a totes les activitats organitzades en el marc del Casal Esportiu

El servei de menjador 
també funciona, però 
adaptat a la nova 
realitat de la Covid-19

Mesura social 
del CD Montcada
El club verd ha aprovat una 
mesura social davant la difícil 
situació econòmica derivada de 
la pandèmia per la Covid-19. 
Cada soci podrà decidir l’import 
del carnet que abonarà per a la 
temporada vinent, adequant-lo 
a les seves possibiltats econòmi-
ques. L’únic requisit és estar al 
dia en el pagament de la quota 
de la campanya passada. D’altra 
banda, el club ha fi txat el porter 
David Santos, de 20 anys, provi-
nent de la UE Sant Andreu i el 
FC Cerdanyola | SA 

Nous fi txatges 
a la UB MiR
La UB MiR ha fet dues noves 
incorporacions per a la pròxima 
temporada. L’aler Jordi Puig, de 
21 anys i 1’86 metres d’alçada, 
jugarà amb el sènior A, a Sego-
na. Gran rebotejador i defensor, 
prové del CB Ripollet, de Copa 
Catalunya, i és l’actual campió 
del concurs d’esmaxades de la 
categoria. D’altra banda, el club 
blau ha fi txat José Darwin Iglesi-
as, tècnic amb el títol nacional i 
amb experiència a diversos clubs 
catalans que es farà càrrec del 
cadet masculí de primer any | SA 

L’aler Jordi Puig s’incorpora al sènior A
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José Darwin Iglesias, nou tècnic del cadet A

SÍ
LV

IA
 A

LQ
U

ÉZ
AR

PI
LA

R
 A

BI
ÁN



231a quinzena | Juliol 2020 23Publicitat

El nostre passat al teu abast

Tornen

DIUMENGE 5 DE JULIOL, 

A LES 10 H

A peu pel Rec Comtal: 
el paisatge de l’aigua 
de Montcada i Reixac 
a Barcelona.
Itinerari guiat 
pel Rec Comtal.
Preu: 3 €

DIUMENGE 12 DE JULIOL, 

A LES 12 H

Els secrets de la Casa 
de les Aigües. 
Visita guiada.
Preu: 2 €

DIUMENGE 19 DE JULIOL, 

A LES 12 H

La Casa de les Aigües 
en 45 minuts. 
Visita guiada breu.
Activitat gratuïta

INSCRIPCIÓ PRÈVIA OBLIGATÒRIA

MUSEU MUNICIPAL

Telèfons: 935 651 122/610 144 499• Correu electrònic: museumunicipal@montcada.org
Horari d’obertura de la Casa de les Aigües: dissabte i diumenge, de 10 a 14 h

les activitats a la
 Casa de les Aigües



Has de llençar voluminosos?
Truca’ns. Te’ls venim a buscar gratuïtament

900 150 140
(de 9 a 14 h, de dilluns a divendres)

Multes de fins a 600 € per l’incompliment

de l’Ordenança municipal per la convivència

PROHIBIT

Ens estimem
MONTCADA I REIXAC
Cuidem-la!

deixar les escombraries fora dels contenidors
i l’abandonament de voluminosos

Mohamed Kaddoumi
Llicenciat en Geologia, Mohamed Kaddoumi arriba a Catalunya al 2003 provinent d’Alnif, un poble 
del sudest del Marroc. Després de trobar feina i regular la seva situació legal, s’instal·la a Montcada, a 
Can Sant Joan, un barri multicultural on decideix participar en activitats per promoure la convivència 
i el coneixement entre les diferents cultures. Com a membre de la Taula Comunitària de Can Sant 
Joan, també treballa per donar a conèixer la cultura i la llengua amaziga, la tercera més parlada a 
Catalunya després del català i el castellà, amb més de 200.000 parlants, la majoria provinents del 
Marroc, on és l’idioma coofi cial des del 2011. Aquest activista, vinculat a la Casa Amaziga de Cata-
lunya (CAC), reivindica el fet diferencial amazic, poble autòcton del Nord d’Àfrica que, a pesar del 
procés d’arabització iniciat al segle VIIè, ha conservat la seva identitat. Montcada és un dels quatre 
municipis de Catalunya on alumnes d’origen amazic aprenen aquesta llengua en horari extraescolar.

‘Conèixer altres cultures 
és una vacuna contra l’odi’

Per què va venir a Catalunya?
Com la majoria d’immigrants, vaig 
venir per buscar una vida millor i 
noves oportunitats. El fet de tenir 
una germà vivint a Barcelona, 
em va animar a emprendre 
l’aventura. Ell va ser una gran 
ajuda per a mi en els inicis, quan 
encara no coneixia l’idioma ni 
tenia els papers en regla.
Com van ser les seves primeres 
feines?
Vaig treballar a les obres de la 
Línia 9 del metro de Barcelona 
fi ns al 2015. Era una feina molt 
dura. No tenia temps ni per 
respirar, amb horaris de sol a sol. 
De fet, les primeres paraules en 
castellà les vaig aprendre a l’obra 
perquè no tenia temps d’anar a 
les classes.
Però ara parla un castellà fl uït i 
també català.

Després d’un temps a l’atur, 
vaig començar a fer tasques 
d’auxiliar en un centre de 
menors no acompanyats de la 
Generalitat, a Vallvidrera, on 
treballo actualment. Aquesta 
feina em va permetre tenir temps 
per estudiar. Aprendre llengües 
t’enriqueix com a persona i et 
permet conèixer altres cultures. 
D’aquí el seu interès per 
promoure la llengua amaziga. 
Exacte. El gran desconeixement 
del fet diferencial amazic ha fet 
que aquest col·lectiu fos invisible 
durant molt de temps i que es 
considerés l’àrab com l’única 
llengua de la població nord-
africana. Aquesta invisibilitat 
va suposar, a la pràctica, 
alguns errors de les institucions 
catalanes, com ara la contractació 
de mediadors que utilitzaven 

l’àrab amb una població que, de 
vegades, ni tan sols entén aquesta 
llengua, o la promoció exclusiva 
de l’ensenyament de l’àrab com 
a única llengua materna dels 
catalans d’origen marroquí. 

Quina resposta han tingut les 
classes extraescolars d’amazic?
Actualment tenim 24 alumnes 
repartits en dos grups. Les 
classes es fan al Kursaal i s’utilitza 
material elaborat a Catalunya per 
tal de respectar la perspectiva de 
gènere. Un dels llibres referents 
és el diccionari català-amazic del 

fi lòleg Carles Múrcia, que va fer la 
seva tesi doctoral sobre la llengua 
amaziga. També promovem ac-
tivitats i tallers sobre la cultura 
amaziga a la Setmana Cultural 
de l’escola. I celebrem l’Innayr o 
l’Any Nou Amazic i la diada de 
Tafsut n Imazighn o Primavera 
Amaziga.
Tindrem una associació amaziga 
a Montcada, com les que ja 
existeixen a altres municipis de 
Catalunya?
Sí, estem treballant perquè siguin 
dones de la comunitat amaziga del 
barri les que liderin la nova entitat, 
aprofi tant que moltes d’elles estan 
aprenent català a les classes 
que fa la CAC a l’escola El Viver. 
Volem donar visibilitat a aquestes 
famílies i mostrar que les nostres 
societats no són homogènies. Per 
començar, no totes les persones 

que provenen del Marroc són 
àrabs ni musulmanes. De fet, la 
cultura amaziga està deslligada 
de la religió, que és una opció 
personal. Amazic signifi ca 
literalment ‘home lliure’.  
També és un membre actiu de la 
Taula Comunitària de Can Sant 
Joan.
Crec que conèixer altres cultures 
és una vacuna contra l’odi. I per 
fomentar aquest coneixement 
i  la cohesió social, cal crear 
espais de trobada que posin 
en relació els veïns de diferents 
orígens que viuen al barri, tasca 
que estem impulsant des de la 
Taula. Treballem per un barri fet 
per tots i per a tots, basat en el 
respecte i l’acceptació de l’altre. 
Sóc conscient que hi ha molta 
feina per fer, però això no em 
desanima.

‘Treballem per un barri 
fet per tots i per a tots, 
basat en el respecte i 
l’acceptació de l’altre’

Activista social i cultural 

A títol personal
LAURA GRAU
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